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رئیس مجمع نمایندگان اســتان سمنان با اشاره به حق آبه 
بیش از ۴۰۰۰لیتر برثانیه ای گرمســار و آرادان از حبله رود 
از کاهش این حق آبه به یک چهارم به دلیل خشکسالی های 
مــداوم و کاهش دبی این رودخانه دائمی خبر داد و گفت: با 
تداوم کم آبی های فعلی کشــاورزی در این دو شهرستان تا 
۱۰ ســال آینده از بین می رود.اردشیر مطهری در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به برگزاری آئین شکرانه و نکو داشت حبله 
رود گفت: حَبله رود نعمتی خدادادی است که فرصت اسکان 
در دشت گرمســار را برای مردم این دیار به ارمغان آورده و 
برگزاری روز آئین شکرانه و نکو داشت حبله رود  اقدام بسیار 

پسندیده ای است .
وی ادامــه داد: حبله رود به طــول ۲۴۰ کیلومتر از ارتفاع 
حدود ۲۸۰۰ متری دامنه رشته کوه های البرز و شاه محمد 
قله و هما در شمال شرقی فیروزکوه، از رشته کوه های البرز 
سرچشــمه می گیر د و تنها رودی اســت که کشت و زرع 
دشت گرمســار را آبیاری می کند.وی تصریح کرد: به لطف 
حبله رود و همت مردم این دیار،  گرمســار در بخش تولید 
محصولات گلخانه ای و محصولات کشاورزی به ویژه گندم، 
جو و انجیر،  تخم مرغ رتبه اول و در بخش تولید گوشــت 
سفید نیز رتبه دوم استان سمنان را به خود اختصاص داده 

است. رئیس مجمع نمایندگان استان سمنان میزان حق آبه 
این شهرســتان از حبله رود را چهار هــزار و ۲۰۰ لیتر در 

ثانیه اعلام و بیان کرد: به دلیل کم آبی در فصل تابستان به 
سبب کاهش بارندگی ها،  حق آبه این شهرستان کمتر از یک 

هزار لیتر اســت.نماینده گرمسار و آرادان در مجلس با ابراز 
نگرانی از کاهش بارندگی ها در ســال های اخیر، خاطرنشان 
کرد: در صورت تــداوم کاهش بارندگی ها و تداوم  روند کم 
آبی و خشکسالی موجود، طی ۱۰ سال اینده کشاورزی در 
منطقه گرمسار و آرادان از بین خواهد رفت که بسیار نگران 

کننده است.
مطهری استقرار ۵۵ درصد صنایع استان در گرمسار را فرصت 
و ظرفیت خوبی برای گرمســار دانست و بر ضرورت تأمین 
آب پایدار در بخش صنایع و کشــاورزی تاکید و خواســتار 
افزایش سرانه حق آبه از حبله رود برای رفع مشکلات موجود 
و مشــکلاتی شد که در آینده به دلیل کم ابی بوقوع خواهد 
پیوست .این نماینده مردم با تاکید بر لزوم تکمیل طرح های 
آبرســانی در گرمســار و آرادان گفت: طرح های مطالعاتی 
زیادی در دست اقدام اســت که با تکمیل و عملیاتی شدن 
آنها،  انشالله مشکل کم آبی مناطق مذکور مرتفع خواهد شد 
که نیازمند منابع و همت مسئولان استان و شهرستان است.
وی با اشاره به تحریم های همه جانبه و ظالمانه استکبار بر 
علیه کشــور ما،  خطر وابستگی به خارج از کشور در زمینه 
محصولات کشــاورزی را خاطرنشان کرد و خواستار سرعت 

بخشیدن به بهره برداری کامل از سد نمرود شد.

رئیس مجمع نمایندگان استان سمنان عنوان کرد

خطر نابودی کشاورزی گرمسار و آرادان تا ۱۰سال آتی
تشنگی همدان ادامه دارد

از کاهش بارندگی تا بلعیدن آب در کشاورزی
درحالیکه روزهای کم بارش همدان ادامه دارد، آب همچنان در اســتان توسط 
کشــاورزی بلعیده و همدان روز به روز تشــنه تر می شود.به گزارش مهر، زنگ 
هشــدار کم آبی در استان همدان سال ها است به صدا درآمده، روندی که بارها 
مســئولین و نمایندگان مجلس در ادوار مختلف از آن با عنوان ابرچالش سخن 
گفتند؛ استانی که به سبب شرایط جغرافیایی در سررشته رودخانه ها قرار دارد 
و ارتفاع آن و وضعیت شــیب موجب شــده تا نتواند از این آب ها به سان دیگر 
اســتان ها بهره ای ببرد.بارندگی ها هم طی سال های اخیر در این استان تعریفی 
نداشــته است؛ به نوعی که مداوم شاهد هشدارهای هواشناسی مبنی بر کاهش 

بارندگی ها و افزایش دما و به تناسب آن افزایش تبخیرها هستیم.
۲۴ فروردین ماه ســال جاری بود که اســتاندار همدان در جلسه کارگروه های 
سازگاری با کم آبی و شورای حفاظت از منابع آبی استان، گفت: شرایط بارش ها 
در ســال گذشته مناسب نبوده و اســتان در وضعیت بحرانی کم آبی قرار دارد 
که باید در رابطه با جلوگیری از برداشت آب های زیرزمینی اقدامات لازم انجام 
شود.علیرضا قاسمی فرزاد با بیان اینکه بیش از ۸۰ درصد برداشت آب در استان 
همدان متعلق به بخش کشاورزی است که باید برای مصرف بی رویه آب در این 
حوزه چاره اندیشی شود، از کاهش عمق چاه های استان ابراز نگرانی کرد و گفت: 
باید برای برداشــت های بی رویه در حوزه کشاورزی و همچنین کنترل مصرف 
آب در بخش صنعت و حوزه آشامیدنی برنامه ریزی کنیم و در حوزه کشاورزی 
بایــد به دنبال جایگزینی برداشــت از آب های زیر زمینی بــود.۳۰ فروچاله در 
دشت های استان همدان ثبت شده است اما حال با وضعیت کاهش بارندگی ها و 
ابرچالش کم آبی در استان همدان، چرا باید همچنان در بخش کشاورزی شاهد 
کشــت دوم محصولات، سوق پیدا کردن به سمت کشت محصولات پرآب بری 
چون سیب زمینی، یونجه و هندوانه در استان هستیم؟ استانی که فروچاله های 

بسیاری را نیز بر بدنه خود دارد!
به نوعی که مسئولین مربوطه با بیان اینکه عامل اصلی ایجاد فروچاله ها کاهش 
سطح آب های زیرزمینی است به نحوی که طی ۳۰ سال گذشته حدود ۳۰ مورد 
فروچاله در مناطق مختلف این اســتان شناسایی و ثبت شده، عنوان کردند که 
تمامی این فروچاله ها در شمال و شمال غرب استان همدان هستند به طوری که 
۱۵ مورد آن در دشــت کبودراهنگ و ۱۵ مورد دیگر نیز در دشت رزن-قهاوند 
ایجاد و ثبت شده اند.حال با این زخم ها بر بدنه همدان، در سال ۱۴۰۰ بارها با 
قطعی های طولانی مدت آب شهری روبرو بودیم؛ چالشی که مصائب بسیاری را 
به همراه داشت و این روزها نیز با کم فشاری های آب در طول روز و قطعی آب 

در برخی از نقاط شهر همدان باز هم خودنمایی می کند.
از کاهش ۳۳ درصدی میزان بارندگی ها تا به صدا درآمدن زنگ هشــدارها در 
سداکباتان سرپرست شرکت آب منطقه ای همدان در خصوص وضعیت آب در 
همدان به خبرنگار مهر با بیان اینکه حجم ســد اکباتان در نیمه فروردین ماه 
به ۸.۱۶۴ میلیون متر مکعب و درصد پر بودن ۲۱ درصد رســید، گفت: در آن 
زمان، ورودی ســد برابر ۲.۰۹۱ مترمکعب در ثانیه و آب شــرب مورد استفاده 
برابر ۰.۴۰۵ متر مکعب در ثانیه بود.سرپرســت شــرکت آب منطقه ای همدان 
درخصوص وضعیت دیگر ذخایر آبی در استان نیز گفت: حجم سد آبشینه برابر 
۰.۶۴۸ میلیون متر مکعب و درصد پر بودن آن ۱۵ درصد است. این مسئول در 
ادامه گفتگو، حجم ســد شیرین سو را برابر ۱.۱۳۱ میلیون متر مکعب و درصد 
پر بودن آن را ۲۵ درصد اعلام کرد و افزود: ســد کلان حدود ۹۹ و سد سرابی 
۳۷ درصد پر است.محمد ضروری در تشریح وضعیت بارندگی ایستگاه های مبدا 
اســتان نیز گفت: از ابتدای مهرماه ۱۴۰۰ تا روز گذشــته شاهد کاهش میزان 

بارندگی در استان همدان هستیم.
ضروری با بیان اینکه این روند نســبت به ســال آبــی ۹۹-۱۴۰۰ کاهش ۲۵ 
درصدی دارد، یادآور شــد: کاهش ۳۳ درصدی در میزان بارندگی های اســتان 
نســبت به بلندمدت را نیز شــاهد هســتیم.وی ادامه داد: در حوضه قره چای 
این کاهش ۱۹ درصدی و در ایســتگاه کرخه کاهش ۴۵ درصدی داشته است.

محمدرضا رضاپناه در گفتگو بــا خبرنگار مهر در این زمینه بیان کرد: با توجه 
به وضعیت منابع آبی و بارش ها باید مدیریت منابع آبی در پیش گرفته شود.

دانشیار مؤسســه تحقیقات گیاهپزشکی کشور با اشاره به اینکه باید ساختارها 
را به ســمتی ســوق دهیم که در کنــار مطالعات، پیش بینی ها، مشــورت ها، 
مدیریت های بحران و مدیریت منابع آبی در دستور کار قرار گیرد.وی از وضعیت 
استفاده بخش کشاورزی از منابع آبی گلایه کرد و افزود: متأسفانه علی رغم همه 
کمبودهای بخش آبی شــاهدیم که همچنان برنامه خاصی در بدنه کشاورزی 
وجود ندارد و همچنان با کشاورزی های سنتی و معیشتی پیش می رویم و منابع 
آب های زیرزمینی را فدای تولید محصولاتی می کنیم که حتی بازارهای فروش 

مناسبی دارند.
رضاپناه به عنوان راهکاری برای مقابله با این وضعیت به کشــاورزی حفاظتی و 
کشــاورزی ارگانیک اشاره کرد و افزود: این موارد می توانند رویکردهایی باشند 
که نه تنها حفاظت از آب بلکه حفاظت از خاک را هم به دنبال دارند.درحالی که 
روزهای کم بارش همدان ادامه دارد، آب ها همچنان در استان در بدنه کشاورزی 
بلعیده و همدان روز به روز تشنه تر می شود. فروچاله ها و وضعیت ناراحت کننده 
دشت های همدان از یک سو، رسیدن میزان پر بودن سد اکباتان در زمستان به 
۶ درصد، پیش روی به ســمت اجاره چاه های کشاورزان و مواردی از این دست 

همواره همراه همدان بوده است.
در ایــن بیــن، باید در کنار تأمین آب پایدار برای همدان به ســمت و ســوی 
تغییر روند اســتفاده از آب در استان نیز قدم برداشت، بخش کشاورزی همدان 
بیشــترین میزان آب را مصرف و البته می بلعد، بدیــن ترتیب، باید راهکارها و 
روش های به روز در کنار سایر اقدامات مانند توجه به آبخیزداری، صرفه جویی 
و غیره در بدنه کشــاورزی در پیش گرفته شود تا بعد از انتقال آب از تالوار باز 
هم شاهد مصرف ۸۰ درصدی آن در بخش کشاورزی نباشیم و میزان هدر رفت 
آب به سبب لوله های فرسوده و البته ریخته شدن بخش بسیاری از فاضلاب های 

همدان به رودخانه ها را همچنان شاهد نباشیم.
حال با این وضعیت، باید دید آیا چاره اندیشــی ها برای آب همدان قرار است به 
کدام ســمت و سو سوق پیدا کند؟ آیا تنها با انتقال آب از سد تالوار به همدان 
می تــوان این ابرچالش را برطرف کرد؟ اگــر همچنان ۸۰ درصد همان آب هم 
در بدنه کشــاورزی بلعیده شــود، آن زمان باید چه کرد؟ کشاورزی حفاظتی و 
کشــاورزی ارگانیک گامی در راستای حفاظت از آب و خاک محمدرضا رضاپناه 
در گفتگو با خبرنگار مهر در این زمینه بیان کرد: با توجه به وضعیت منابع آبی 

و بارش ها، به راستی باید مدیریت منابع آبی در پیش گرفته شود.

شهردار اصفهان:
برگزاری آئین های شهری

 صیانت فرهنگی از یک شهر است
گروه شهرســتانها: شــهردار اصفهان گفت: یکی از راه های حفظ هویت و 
صیانت فرهنگی از یک شــهر،  برگزاری آئین های شــهری آن شهر است لذا 
مردم و مدیریت شــهری باید باهم افزایــی،  از این فرصت، بهره کامل ببرند تا 
اصفهان بیش از پیش دیده و صدای آن بهتر شــنیده شــود.علی قاسم زاده در 
نشســت خبری هفته فرهنگی اصفهان که در مدرسه چهارباغ برگزار گردید با 
اشــاره به  شعار »اصفهان من، شهر زندگی« گفت: این روزها صحبت هایی در 
خصوص قابل زندگی نبودن اصفهان مطرح می شود و البته سال هاست موجی از 
اصفهان ستیزی ایجاد شده و سعی می شود که اصفهان از کانون دید جهانیان و 
مردم کشور خارج شود،  این در حالیست که ما سال ها از این شهر کسب هویت 
کرده ایم .شهردار اصفهان افزود:  اکنون اصفهان به ما نیاز دارد تا با قدرت از آن 
دفاع کنیم لذا گام اول در این راه همدلی و انسجام بیشتر مردم اصفهان است.

قاسم زاده با بیان اینکه اصفهان دارای انبوه داشته هایی است که باید بر آن نور 
تاباند، تا دیده شوند،  اظهار داشت:  هفته فرهنگی اصفهان فرصتی است تا هم 

خود را بهتر ببینیم و هم اصفهان را بهتر از قبل به دنیا نشان دهیم.
وی خاطرنشــان کرد:  یکی از راه های حفــظ هویت و صیانت فرهنگی از یک 
شهر،  برگزاری آئین های شهری آن شهر است لذا مردم و مدیریت شهری باید 
هم افزایی داشــته باشــند تا از فرصت برگزاری این آئین های شهری،  اصفهان 
بیش از پیش دیده و صدای آن بهتر شــنیده شود.شهردار اصفهان تاکید کرد:  
اصفهان باید به عنوان شــهری دیده شــود که دارای ظرفیت پذیرش گردشگر 
اســت و بخشی از این ظرفیت زیرســاخت های شهری و هتل ها هستند .قاسم 
زده در خصــوص احیای بافت های تاریخی به همگرایی شــهرداری با میراث و 
سایر ارگان های مربوط اشــاره کرد و بیان داشت:  در هفته فرهنگی اصفهان،  
بازدیــد از اماکن تاریخی به صــورت رایگان یا نیم  بها انجام می شــود .وی به 
برگزاری  نمایشــگاه صنایع دســتی اصفهان در کوالالامپور اشاره کرد و گفت:  
ما با خواهرخوانده های اصفهان مکاتبه داریم و در ارتباط هســتیم،  از این رو 

نمایشگاهی در خردادماه  نیز در شهر پورتو کشور پرتغال برگزار خواهد شد.

گزارش

خبر

وعده های افتتاح بیمارســتان ۳۷۶ تختخوابی ایلام بعد از 
گذشت ۱۲ سال از آغاز ساخت این طرح هنوز محقق نشده 
است.به گزارش مهر، بیش از ۱۲ سال پیش کلنگ طرحی 
به زمین زده شــد که قرار بود تحولی در حوزه بهداشت و 
درمان استان ایجاد کند، طرحی که تکمیل آن جزو مصوبات 
سفر ریاست جمهوری به استان نیز هست، اما هنوز به بهره 
برداری نرســیده اســت.طرح مهمی که با تکمیل و تجهیز 
آن از مراجعه بیماران به اســتان های همجوار جلوگیری و 
بسیاری از نیازمندی های خدمات تخصصی درمان نیز رفع 
می شود.یکی از شهروندان ایلامی در گفتگو با خبرنگار مهر 
اظهار داشــت: چند سال است که هنوز این طرح بلاتکلیف 
مانده و هنوز هیچ اســتفاده ای از آن نشــده است.احمدی 
عباســی با اشاره به اینکه مراکز درمانی استان بسیار شلوغ 
و جوابگوی تعداد این همه بیماران اســتان نیســت، افزود: 
امکانات درمانی اســتان محدود است و بسیاری از بیماران 

راهی اســتان های همجوار می شوند.وی گفت: استان ایلام 
با کمبود امکانات در بخش بهداشــت و درمان مواجه است 
که ساخت این بیمارستان کمک شایانی در خدمات رسانی 
مطلوب در بخش بهداشــت و درمان به مردم استان است.
اســتاندار ایلام روز ۱۴ اردیبهشــت در بازدیدی که از این 
طرح داشــت در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشــت: بنا 
بود که این بیمارســتان در سال گذشته فاز اول آن به بهره 
برداری برسد اما مشکلی که پیش آمد و کابل های آن دچار 
آتش سوزی و ســوخته شد که همین عامل تقریباً مانع از 

افتتاح آن شده است.
حســن بهرام نیا بیان کرد: البته تجهیزات بیمارستان نیز 
هنوز به طور کامل فراهم نشده و مسئولان وزارت بهداشت 
قول داند که تجهیزات فراهم شود.وی افزود: اعتبارات لازم 
برای اجرایی شــدن فاز اول این بیمارستان تأمین شده، در 
ماه گذشته بخش قابل توجهی از کمبود اعتبارات این طرح 

بیمارســتان حل و طلب پیمانکاران را پرداخت شده است.
استاندار ایلام بیان کرد: برای راه اندازی فاز اول مشکلی از 

نظر اعتبار وجود ندارد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی ایلام در گفتگو با خبرنگار 
مهــر اظهار داشــت: بیمارســتان ۳۷۶ تختخوابی رازی از 
نظر پیشــرفت کار فیزیکی و تعهد پیمانــکار تقریباً رو به 
اتمام است.جاســم محمدی عنوان کرد: در صدد هســتیم 
تا اواخر خردادماه فاز اول بیمارســتان را راه اندازی کنیم، 
بــرای راه اندازی فاز اول بیمارســتان قطعــاً از کمک ها و 
مساعدت های وزارت بهداشــت و اعتبارات استانی در این 
راستا بهره مند خواهیم بود.وی افزود: متولی این بیمارستان 
خود وزارت بهداشــت که در چند سال اخیر به دلیل عدم 
تخصیص اعتبارات به طول انجامیده اســت.وی ادامه داد: 
این طرح برای تکمیل شــدن به ۱۵۰ میلیارد تومان اعتبار 
نیاز دارد، تلاش ما این اســت که آخر خردادماه بتوانیم فاز 

اول که شامل بخش اورژانس با ۴۸ تخت و همچنین بخش 
اولیــه داخلی را راه اندازی کنیم.با وجود اینکه مســئولان 
برای چندین بــار قول بهره برداری از ایــن طرح را دادند 
اما همچنان تکمیــل طرح در هاله ای از ابهــام باقی مانده 
اســت.کمبود امکانات در بیمارستان های استان ایلام باعث 
شده بیشــتر مردم رنج سفر را متحمل شده و برای درمان 
هزینه های چند برابری نیز به علت رفت و آمد به استان های 
دیگر پرداخت کنند.بیمارستان ۳۷۶ تخت خوابی ایلام در ۹ 
طبقه و در زمینی به مســاحت ۶۰ هزار مترمربع و زیربنای 
۳۵ هزار مترمربع شــامل بخش های مختلف بیمارستانی، 
پاراکلینیکــی و تخصصی اســت و افتتاح آن دسترســی 
شهروندان ایلامی به خدمات درمانی را دوچندان می کند.با 
توجه به اینکه استاندارد فضاهای بهداشتی در استان ایلام 
نسبت به سایر مناطق کشور بسیار کمتر است، همین عامل 

ضرورت تکمیل این طرح را دو چندان می کند.

کم آبــی یکی از مشــکلات پرتکرار مردم شــهر آب پخش اســت که علی رغم 
وعده های مکرر مســئولان اســتانی، عزمی برای رفع این مشکل دیده نشده و 
کمبودها همچنان وجود دارد.به گزارش مهر، مردم شــهر آب پخش با مشکلات 
فراوانی در زمینه تأمین آب شــرب مورد نیاز خود روبرو هستند و در حالی که 
تا فصل تابســتان زمان زیادی باقی مانده اســت، نارضایتی ها از وضعیت آب در 
حال افزایش است.مســئولان بارها و بارها وعده داده اند که مشکل آب در شهر 
آب پخش حل شود و گاهی مردم را دلخوش به آب شیرین کن می کنند و گاهی 
هم از افزایش سهمیه ورودی آب شهر حرف می زنند ولی این وعده ها برای مردم 
آب نمی شــود.چندی روزی اســت که از وعده مدیرعامل آب و فاضلاب استان 
بوشهر برای افزایش سهمیه ورودی آب آب پخش می رود ولی این وعده ها منتج 

به نتیجه نشده است و مردم همچنان از بی آبی و کم آبی می نالند.
مردم زمانی عملی شدن وعده های مسئولان را باور خواهند کرد که آب ورودی 
منازل آنها پایدار و باکیفیت باشــد نه اینکه برای گرفتن آب مورد نیاز خود باید 
ساعت ها و روزها منتظر بمانند.یکی از اعضای شورای اسلامی شهر آب پخش در 
گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار داشــت: متأسفانه علی رغم پیگیری های فراوان، 
وضعیت آب در شهر آب پخش خوب نیست و وعده های مسئولان در این زمینه 
عملی نشــده اســت.جلیل رضایی با اشــاره به بازدید سرپرست شرکت آب و 
فاضلاب اســتان بوشهر از آب پخش و وعده هایی برای بهبود وضعیت، بیان کرد: 
چند ماه است که وعده افزایش سهمیه ورودی شهر را داده اند ولی هیچ خبری 
نیست.وی تاکید کرد: انتظار داشتیم حضور و بازدید مسئول عالی آب استان از 
نقاط مشکل دار آب پخش باعث تغییر محسوس در این زمینه شود ولی متأسفانه 

وضعیت بدتر شده است.
عضو شــورای شــهر آب پخش ادامه داد: برای اینکه در جریان وضعیت میزان 
ورود آب به شــهر باشیم، به صورت مســتمر کنتور ورودی را بررسی می کنیم 

ولی متأسفانه تنها کنتور ورودی شهر را قفل کرده اند تا امکان بررسی آن وجود 
نداشته باشد.

وی با رد آمارهای ارائه شــده توســط آبفا تصریح کرد: آمار شش هزار و ۵۰۰ تا 
هفت هزار مترمکعب آب در روز کذب اســت و واقعیت ندارد و سهمیه توزیعی 
بین سه تا سه هزار و ۵۰۰ مترمکعب در روز است.یکی از شهروندان آب پخشی 
در این زمینه می گوید: اظهارات مدیرعامل آبفای اســتان در خصوص تقســیم 
ســهم آب سه شهر آب پخش، سعدآباد و شبانکاره برای مردم قابل قبول نیست. 
سوال اصلی این است که با توجه به اظهارات مدیر آبفا مبنی بر افزایش سهمیه 
یکســان هزار متر مکعبی برای ســه شــهر مذکور، چه نســبتی بین عدالت و 

اختصاص سهمیه مساوی برای این سه شهر وجود دارد؟
حسن صمصامی اضافه کرد: از مدیرعامل آبفا انتظار می رود که به اقدام ناعادلانه 
و کارشناسی نشده در خصوص افزایش سهمیه آب شهر آب پخش اعتراف کرده 
و به صورت رسمی ســهم این سه شهر را متناسب با جمعیت و تعداد مشترکین 
هر شهر اعلام و اختصاص دهید.وی افزود: تفاوت یک مدیر جهان سومی با یک 
مدیر جامعه توســعه یافته این است که مدیر جهان سومی برای تصمیم اشتباه 
خود توجیه می بافد اما مدیر جامعه توســعه یافته اعتراف به اشــتباه می کند، 
عذرخواهــی می کند و در صورت بزرگ بودن اشــتباه، اســتعفا می دهد.رئیس 
شورای اسلامی شهر آب پخش نیز در این زمینه اظهار داشت: به غیر از مکاتبات، 
چندین بار در جلســات رسمی و غیر رسمی به مدیران آبفا اعلام کردیم مردم و 
مســئولین آب پخش امسال دیگر مانند سال های گذشته تبعیض، بی تدبیری و 
کــم کاری مدیران در توزیــع آب را به هیچ وجه نمی پذیرند و تبعات اجتماعی 

و… آن را باید متولیان آب بپذیرند.
غلامرضــا وفایی اضافــه کرد: وقتی از شــفافیت صحبت می کنیــم و پای آن 
ایســتاده ایم فقط منحصر به شهرداری نیســت بلکه همه دستگاه ها و ادارت از 

جمله آبفا در این زمینه باید شفاف سازی کنند.وی تصریح کرد: قفل زدن درب 
کنتور آب ورودی شهر که مانع عدم آگاهی دقیق مردم از میزان سهمیه ورودی 
و خروج آب باشد قابل پذیرش نیست.رئیس شورای اسلامی شهر آب پخش تاکید 
کرد: نمایندگان مردم در شورای شهر بر این امر اصرار و پافشاری دارند و پیگیر 
هســتند که آبفای شهرستان ضمن تلاش برای افزایش تولید و دریافت سهمیه 
بیشــتر آب، برنامه دقیق توزیع عادلانه آب بر اساس سرانه جمعیتی برای تمام 

شهرها را تنظیم و اعلام کند.
سرپرســت شرکت آب و فاضلاب استان بوشــهر از تلاش برای رفع مشکل آب 
مردم آب پخش خبر داده و اظهار داشــت: شهرستان دشتستان از سرانه مصرف 
بالایی برخوردار هست.ابوالحسن عالی در مورد نارضایتی شهروندان آب پخشی 
از میزان تخصیص آب بیان کرد: هم اکنون آب تقریباً به تناسب جمعیت سهمیه 
اختصاص می یابد و البته سهمیه شهر آب پخش مجدداً بررسی خواهد شد و اگر 
متناســب با جمعیت آن نباشــد بازنگری خواهد شد.انتظار می رود که نیازهای 
مردم شــهر آب پخش به آب به صورت دقیق بررســی و احصا شده و بر اساس 

نیازی که وجود دارد نسبت به تخصیص آب اقدام شود.

وعده های افتتاح بیمارستان ۳۷۶ تختخوابی ایلام محقق نشد

هیچ خبری از عمل به وعده ها نیست

شهر آب پخش بوشهر آب ندارد

هجوم آفت ملخ مراکشــی طی ســال های اخیر به باغات 
شهرســتان رودبار خســارت های زیادی بــه محصولات 
کشــاورزی این شهرستان زده و کشــاورزان از شروع دیر 
هنــگام و بی اثــر بودن اقدامــات متولیان گلایــه دارند.
به گزارش مهــر، حدود به دو دهه اســت که آفت مگس 
زیتون مهمان ناخوانده باغات رودبار شــده و آســیب ها و 
خســارت های جدی به اقتصاد و معیشت باغداران زیتون 
این شهرســتان وارد کرده اســت. حالا نه تنها این مهمان 
ناخوانده از این شهرستان رخت بر نبسته بلکه چند سالی 
اســت که مهمان ناخوانده دیگری نیز نمک بر زخم کهنه 
کشاورزان این دیار پاشیده است.در این سال ها نه تنها آفت 
مگس زیتون مهار، کنترل و ریشه کن نشد بلکه هجوم برق 
آسای ملخ مراکشی، بر مصائب کشاورزان شهرستان افزوده 
است. شهرســتان رودبار با وسعت ۲ هزار و ۵۷۴ کیلومتر 
مربع دومین شهرستان استان گیلان به لحاظ وسعت است 
که از شمال به شهرستان رشت از جنوب به استان قزوین و 
از غرب به شهرستان فومن و استان زنجان محدود می شود 
و مزارع کشــاورزی و باغی بخش اعظمی از این وســعت 
را بــه خود اختصاص داده که این روزها به شــدت درگیر 
آفت ملخ مراکشی اســت.اما با بحرانی تر شدن هجوم ملخ 
مراکشی در رودبار سبب شد تا استاندار گیلان و جمعی از 
مدیران اســتانی پایشان به این شهرستان باز شود تا شاید 
راه حلــی برای مقابله با این مهمــان ناخوانده پیدا کنند.
اسدالله عباسی پس از بازدید از باغات رودبار و روند مبارزه 
با آفت ملخ مراکشــی در باغات این شهرستان با اشاره به 
هجوم ملخ های معروف به مراکشــی به حــدود ۳۰ هزار 
هکتار از مزارع مناطق اطراف لوشــان و بخشی از زنجان و 
قزوین، بر لزوم افزایش تعداد ماشین آلات و نیروهای لازم و 
بهره گیری از امکانات نهادهای مختلف برای شتاب در روند 
اقدامات تأکید کرد.وی افزود: حاصل دســترنج مردم نباید 
آسیب ببیند و با کمک همگان این نگرانی برطرف خواهد 
شــد و رفع مشکل و مبارزه با آفت ملخ، مورد توجه دولت 
قرار دارد و در این مسیر با تأمین اعتبار، حمایت های لازم 

صورت می گیرد.
هجوم آفت ملخ مرکشــی به شهرســتان رودبار به قدری 
بحرانی و فاجعه آمیز بوده که صدای نماینده این شهرستان 
را هم درآورد و وی نســبت به آسیب های جدی این آفت 
هشدار داده اســت.مهرداد گودرزوند چگینی با بیان اینکه 
آفت ملخ مراکشــی در رودبار در حال انتشار است، گفت: 
اکنون این موضوع در شــهر لوشــان خسارت سنگینی را 

به مزارع و کشــاورزان وارد کرده اســت.وی با بیان اینکه 
امکانات در شهرســتان رودبار به اندازه ای نیست که بتوان 
جلوی این آفت را گرفت، خواستار حمایت ویژه مسئولان 
کشــوری نسبت به حل این موضوع شــد و اضافه کرد: از 
وزیر کشــاورزی انتظار دارم به صورت ویژه از کشــاورزان 
حمایت و پشتیبانی کند، ملخ مراکشی باعث سلب آسایش 
بســیاری از کشاورزان و مردم شده اســت و در حال وارد 

کردن خسارات سنگین است.
غیاثوند یکی از کشاورزان لوشانی با اشاره به خسارت ناشی 
از هجوم مرگبار ملخ مراکشی به باغات، اظهار کرد: سال ها 
است که کشــاورزی و باغداری شهرســتان رودبار تحت 
تأثیــر آفات قرار گرفته و راه حل مناســبی برایش تعریف 
نمی شــود.وی با اشــاره به اقدامات مقابله گرانه علیه آفت 
ملخ مراکشــی، افزود: سم پاشــی ها و اقداماتی که جهاد 
کشاورزی و دیگر متولیان انجام می دهند جوابگوی وجود 
حجم عظیمی از ملخ مراکشی نیست.این کشاورز لوشانی با 
اشــاره به تکثیر تصاعدی ملخ مراکشی، حمله این مسافر 
نامیمون را مرگ محصولات کشاورزی عنوان کرد و گفت: 
وقتی ملخ مراکشی به منطقه ای حمله ور می شود دیگر آن 
منطقه همچو آتش می سوزد و خاکستر می شود.غیاثوند با 
اشــاره به چالش و دغدغه های بخش کشاورزی، بیان کرد: 
افزایش هزینه های کشاورزی از یک سو و همچنین هجوم 
آفت ملخ مراکشی از سوی دیگر سبب شده تا دیگر رمقی 
برای کشــاورزی باقی نماند.وی از متولیان امر خواست تا 
چاره ای اساسی برای رفع این موضوع بیاندیشند و فقط به 

بازدیدهای میدانی و برگزاری جلسات اکتفا نکنند.
سلخوری یکی دیگر از کشــاورزان لوشانی در حالی که از 
نابود شدن محصول پیازش ابراز تأسف می کرد، گفت: تنها 
منبع درآمدم از راه کشــاورزی و کشــت پیاز است اما با 
هجوم ملخ مراکشــی، دیگر هیچ محصولی برای من باقی 
نمانده اســت.وی با بیان اینکه تمام محصولاتم همچو ملخ 
پرواز کرد، افزود: باغ کشــاورزیم فرش ملخ شــده و وقتی 
می بــی نم که محصولاتــم در چند ثانیه نیســت و نابود 
می شودهیچ کاری از دستم بر نمی آید.این کشاورز لوشانی 
با انتقاد از عملکرد ضعیف متولیان امر در مقابله با آفت ملخ 
مراکشی اضافه کرد: با ســم پاشی های سطحی که صورت 
می گیرد نمی توان جلوی هجوم وحشــتناک و مرگبار ملخ 
مراکشی را گرفت.سلخوری خواستار تشکیل ستاد مدیریت 
بحران برای این رفع این معضل شد، و اضافه کرد: همانطور 
که برای ســیل، زلزله و برف ستاد مدیریت بحران تشکیل 

می شــود، برای مقابله با آفت ملخ مراکشی هم باید ستاد 
مدیریت بحران در شهرستان تشکیل شود.وی افزایش دما 
را دلیل هجوم آفت ملخ مراکشــی دانست و افزود: نه تنها 
گیلان بلکه بسیاری از استان ها درگیر این آفت هستند اما 
می بایست چاره ای اساسی برای حل این موضوع پیدا کرد.
غلامی یکی از باغداران منجیلی با گلایه از عملکرد ضعیف 
در مقابلــه با ملخ مراکشــی، بیان کــرد: در حالی که دو 
ماه از بهار نگذشــته متأســفانه هجوم ملخ مراکشی، تمام 
سرسبزی و طراوت باغات را از بین برده و به بیابان برهوت 
تبدیل کرده است.وی با بیان اینکه عملیات مبارزه با آفت 
ملخ مراکزی می بایســت از اســفندماه آغاز می شد، افزود: 
پای ملخ مراکشــی از اوایل اســفند سال گذشته به باغات 
و مزارع کشــاورزی شهرستان باز شــده اما آن زمان هیچ 
اقدام مقابله گرانه ای صورت نگرفت.این کشــاورز منجیلی 
با اشــاره به خسارت سنگین هجوم ملخ مراکشی به باغات 
شهرستان، بیان کرد: اکثر باغداران و کشاورزان شهرستان 
رودبار درگیر آفت ملخ مراکشی هستند و آسیب جدی در 
این راستا متحمل شدند.وی خواستار تعریف بسته حمایتی 
به کشــاورزان آسیب دیده شــد و افزود: محصول یکسال 
کشــاورز و باغدار در عرض چند دقیقه نابود شده است و 
باید چاره ای برای جبران خســارات کشــاورزان اندیشیده 

شود.
نظامیوند یکی از کشاورزان لوشانی در حالی که با دستش 
اشاره ای به نابود شــدن پیاز و دیگر محصولاتش می کند، 
گفــت: تنها منبع اقتصادی کشــاورزان همین کشــت و 
فروش پیاز و دیگر محصولات اســت که آن هم توسط این 
مهمــان ناخوانده و منحوس از بین رفــت.وی با تاکید بر 
لــزوم حمایت ویژه از کشــاورزان و باغداران، تصریح کرد: 
مسئولان برای احیا و پویایی صنعت کشاورزی باید دست 
کشــاورزان را بگیرند و به این قشر زحمت کش بها دهند.
این کشــاورز پیازکار لوشانی با اشــاره به شروع دیرهنگام 
عملیات زه کشی و سم پاشــی بیان کرد: عملیات مبارزه 
با ملخ مراکشــی و سم پاشــی علیه این مهمان موذی و 
خطرناک باید زودتر از این موعد آغاز می شــد.نظامیوند با 
بیان اینکه بخش اعظمی از باغات شهرستان رودبار درگیر 
آفت ملخ مراکشــی هســتند، گفت: افزایش دمای هوا و 
همچنین تکثیر خیره کننده ملخ مراکشــی سبب شده تا 
بخش اعظمی از باغات و مزارع کشاورزی شهرستان رودبار 

در گیر این آفت شود.
وی با تقدیر از تلاش های جهاد کشــاورزی در راســتای 

مبارزه با ملخ مراکشــی، افزود: اقدامات مقابله گرانه علیه 
آفت ملخ مراکشی جوابگو نبوده و می بایست راهکار جدی 

در این خصوص اتخاذ شود.
مدیر جهاد کشــاورزی شهرســتان رودبار هم در گفتگو با 
خبرنگار مهر، اقدامات این اداره در مقابله با ملخ مراکشــی 
را مثبت ارزیابی کرد و گفت: از ۵ فروردین ماه تاکنون در 
ســطح بیش از ۱۰ هزار هکتار مبارزه شیمیایی علیه آفت 
ملخ مراکشــی صورت گرفته است.سروش ابراهیمی با بیان 
اینکه بیشــترین آلودگی آفت ملخ مربوط حاشــیه اراضی 
کشاورزی، منابع طبیعی و مراتع است، اضافه کرد: هجوم 
ملخ مراکشــی، امنیت غذایی و محصولات کشاورزی را به 
مخاطره انداخته اســت.وی با بیان اینکه در سال گذشته 
حدود ۲۰ هزار هکتار عملیات مبارزه شــیمیایی علیه افت 
ملخ مراکشــی صورت گرفت، افزود: پیش بینی می شــود 
امســال با توجه به شرایط اقلیمی در سطح ۳۰ هزار هکتار 
از اراضی کشاورزی، منابع طبیعی و مراتع مبارزه شیمیایی 

صورت گیرد.
مدیر جهاد کشــاورزی رودبار با تقدیــر از روی کار آمدن 
همه دســتگاه ها و نهادها برای مبارزه با ملخ مراکشی در 
این شهرســتان، بیان کرد: همه دستگاه ها بسیج شدند تا 
با تلاش شبانه روزی خسارات وارده به محصولات و اراضی 

کشاورزی به حداقل میزان خود برسد.
ابراهیمی جلوگیری از وارد شــدن خســارت به محصولات 
کشــاورزی و باغــی را از اهداف مهم مبــارزه با آفت ملخ 
مراکشــی برشــمرد و تصریح کرد: بیشترین آلودگی آفت 
ملخ در عرصه مناطق مختلف لوشان، جمال آباد، علی آباد 
و خورگام اســت.مدیر جهاد کشاورزی رودبار ادامه داد: در 
همین راستا با حمایت های مسئولان استانی و شهرستانی 
۱۰ اکیپ خودرویی، ۹ اکیپ تراکتوری و ۵ اکیپ سم پاش 
کوله پشتی با همکاری نهاده ها و دستگاه های شهرستان و 
اســتان در عملیات مبارزه با این آفت مشارکت دارند.وی 
از ســم پاشی ۲۵ کانون آلوده شهرستان رودبار خبر داد و 
اضافه کرد: تاکنون قریب به ۵ هزار لیتر سم جهت مبارزه 
با آفت ملخ مراکشــی در نقاط مختلف شهرستان استفاده 
شده است.مدیر جهاد کشاورزی رودبار خواستار مشارکت 
و همکاری با این اداره جهت مبارزه با آفت ملخ شد و بیان 
کرد: کشــاورزان و باغداران روزانه مــزارع و باغات خود را 
رصد کنند و در صورت مشــاهده این آفت به نزدیک ترین 
مرکز جهاد کشــاورزی و یــا مدیریت جهاد کشــاورزی 

شهرستان اطلاع دهند تا اقدامات بعدی صورت پذیرد.

مهمان ناخوانده ای که اشک پیازکاران لوشانی را درآورد

مرگ محصولات کشاورزی رودبار با هجوم ملخ مراکشی


